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مدالالمپيكنقشهراهميخواهد
 حامد قهرماني

عليرضا دبير رئيس فدراس��يون كش��تي بارها عنوان كرده است كه 
هيچ مدالي بالات��ر از مدال المپيك نيس��ت و براي يك كش��تي گير 
هيچ موفقيتي به پاي موفقيت در المپيك و رس��يدن به س��كوي آن 

نمي رسد. 
سخن جناب رئيس كاملًا درست است. المپيك به عنوان بزرگ ترين 
آوردگاه ورزش جهان ويترين افتخار يك ورزشكار به شمار مي رود و 
تمام ورزش��كاران با تمام وجود خود تلاش مي كنند كه اولاً خود را به 
اين ميدان مهم برسانند و بعد از آن بتوانند در اين مبارزه سخت موفق 

و پيروز باشند. 
فدراسيون كشتي با رياست عليرضا دبير و به كار گيري مربيان دلسوز 
و كار بلد تمام سعي خود را در س��ال هاي گذشته معطوف كسب اين 
موفقيت بزرگ كرده است اما گويا از اصل ماجرا غافل شده است. عليرضا 
دبير به كشتي گيران جوان و نوجوان يادآور مي شود كه مهم ترين چيز 
مدال المپيك است اما فراموش كرده كه اول بايد به المپيك رسيد و بعد 

از آن توقع كسب مدال در اين آوردگاه بزرگ را داشت. 
مسابقات جهاني صربس��تان به عنوان يكي از اصلي ترين رقابت هاي 
كسب سهميه المپيك اين واقعيت را نشان داد كه به رغم تمام سعي 
و تلاشي كه طي يكسال گذشته صورت گرفته نگاه كشتي و سمت و 
سوي حركت آن المپيكي نيست. اينكه در كشتي آزاد فقط سه سهميه 
كسب شود و در كشتي فرنگي چهار سهميه يعني هنوز تا المپيك راه 
زيادي در پيش داريم چه رسد به اينكه بخواهيم براي مدال آوري در 

آن برنامه ريزي كنيم. 
مدال المپيك قطع��اً ارزش��مند ترين و برترين مدال يك ورزش��كار 
محسوب مي شود حالا اگر طلايي رنگ باش��د كه ديگر حرفي در آن 
نيس��ت و كش��تي به عنوان اصلي ترين اميد كاروان ورزش ايران در 
المپيك ها همواره نگاه ها را به س��مت خود جلب كرده ولي فراموش 
نكنيم كه مدال المپيك و اصولاً رس��يدن به اين ميدان بزرگ تنها با 
حرف و توصيه و پند و اندرز ميسر نمي ش��ود. به طور حتم مسابقات 
جهاني و قاره ايي مهم هس��تند اين قدر مهم كه مي توانند زمينه ساز 
موفقيت در ميدان بزرگ المپيك باش��ند. اما آنچه كه ديده مي شود 
گوياي اين است كه در مسير رسيدن به موفقيت و كسب افتخار دچار 

اشتباه شده ايم. 
رئيس فدراسيون كشتي هدف را براي كشتي گيران در تمام رده هاي 
سني مشخص كرده يعني كسب مدال المپيك اما ظاهراً فراموش كرده 
كه مسير رسيدن به اين هدف را هم مشخص كند. همين مسئله هم 
باعث شده تا امروز شاهد اين باشيم كه حتي در غيبت روسيه و حضور 
كمرنگ آنها در مسابقات جهاني ديگر كش��ورها كه تا چند سال قبل 
محلي از اعراب نداشتند در مس��ابقات جهاني و بين المللي و قاره ايي 
به راحتي بالاتر از ايران قرار گيرند و ما حتي نتوانيم كس��ب سهميه 
المپيك كنيم چه رس��د به اينكه بتوانيم در اين مس��ابقات به مدال و 

سكو هم برسيم. 
واقعيت اين است كه كش��تي گير و همه ورزشكاران تا به سكو و مدال 
قاره ايي و جهاني نرسند سكوي المپيك را نخواهند ديد و اين مسيري 
است كه نتيجه مسابقات جهاني صربستان نشان داد از سوي بزرگان 
كشتي درست به كشتي گيران معرفي نش��ده است. كشتي گير ايران 
مي خواهد همان طور كه عليرضا دبير عن��وان كرده به مدال المپيك 
برسد اما چگونه و از كدام مسير اصلًا مشخص نيست. تمرين، ممارست 
و تلاش شبانه روزي مهم است و تأثيرگذار اما حتي اينها هم وقتي نقشه 
راه نداشته باش��ي نمي توانند در رس��يدن به هدف بزرگ يعني مدال 

المپيك مؤثر باشد. 
مسابقات صربستان مشخص كرد كه ما نقشه راه درستي براي رسيدن 
به موفقيت در المپيك نداريم مس��ئله مهمي كه به نظر مي رسد بايد 
توسط عليرضا دبير و همكارانش در فدراسيون و كادر فني دو تيم آزاد 

و فرنگي خيلي زود حل و فصل شود. 

نگاه

 پايان رقابت هاي كش�تي قهرماني 

فريدون حسن
     گزارش

جهان در صربستان هر چند با كسب 
دو عنوان نايب قهرماني در كشتي 
آزاد و فرنگي براي ايران همراه بود اما تصورمان چيز ديگري بود. 
رقابت هاي جهاني امس��ال صرف نظر از حساسيت هاي هميشگي 
يك ويژگي خاص ديگر هم داش��ت، كس��ب س��هميه المپيك در 
كشتي آزاد پنج نفر اول اوزان 57، 65، 74، 86، 97. 125 كيلوگرم  
توزيع مي شد كه سهم ايران تنها سه س��هميه بود. رحمان عموزاد 
در 65 كيلو، حسن يزداني در 86 و امير حسين زارع در 125 كيلو 
كش��تي گيراني بودند كه موفق شدند س��هميه المپيك خود را در 
صربستان قطعي كنند.  در كشتي فرنگي اوضاع كمي بهتر بود. در 
اين رش��ته پنج نفر اوزان 60، 67، 77، 87 ، 97 و 130 كيلوگرم 
سهميه المپيك مي گرفتند كه س��هم ايران از اين تعداد سهميه 
چهار نفر بود. مهدي محسن نژاد در 60، محمد رضا گرايي در 67، 
هادي ساروي در 97 و امين ميرزازاده در 130 كيلو موفق شدند 

سهميه المپيك را به دست آورند. 
به اين ترتيب در كش��تي آزاد سه س��هميه و در كشتي فرنگي دو 
سهميه را از دست داده ايم. ش��ايد در نگاه اول چندان مهم به نظر 
نيايد اما وقتي به اين نكته توجه كنيم كه كشتي گيران ايران چه 

آزادكاران و چه فرنگ��ي كاران در اوزاني كه موف��ق به مدال آوري 
نش��ده اند حتي در جمع پنج نفر پاياني هم نبوده اند آنوقت است 
كه شرايط متفاوت مي ش��ود و نمي توان به س��ادگي از كنار اين 

مسئله گذشت. 

كاروان كش��تي ايران در حالي راهي صربستان شد كه اميد زيادي 
به كس��ب عنوان قهرماني در هر دو رشته مي رفت. اما مسابقات كه 
آغاز شد كشتي گيراني به راحتي آب خوردن يكي بعد از ديگري از 
گردونه مسابقات حذف شدند كه حتي باورش هم سخت بود. اينكه 
كشتي گيري حذف شود يعني هيچ امتيازي براي تيمش نمي آورد. 
اين علت اصلي قهرمان نش��دن ايران در دو رشته آزاد و فرنگي بود 
در حاليكه ديگر كش��ورهاي ش��ركت كنند حتي اگر به مدال هم 
نمي رسيدند حداقل با كسب مقام هاي چهارم تا دهم امتياز كسب 
مي كردند. گفتيم كه اگر مسابقات صرفاً جهاني بود )مثل مسابقات 
س��ال قبل( تبعات آن فقط مربوط به همين رقابت ها مي ش��د اما 
وقتي پاي س��هميه المپيك به ميان مي آيد و برخي كشتي گيران 
ما حتي قادر نيس��تند در ميان پنج نفر اول قرار گيرند )دقت كنيد 
بحث مدال آوري در ميان نيست( چگونه مي توان از آنها توقع كسب 
سهميه المپيك در مراحل سخت تر بعدي و حتي در صورت كسب 

سهميه انتظار موفقيت در المپيك را داشت. 

آنچه كه مس��ابقات جهاني صربس��تان از كش��تي ايران به نمايش 
گذاشت بيگانگي كشتي گيران آزاد و فرنگي كشورمان با مسابقه بود. 
كشتي گيران ايران صرفاً تمرين مي كنند. تمرينات سخت و حضور 
ش��بانه روزي در خانه كش��تي )البته بايد اذعان داشت كه زحمات 
فدراسيون و كادر فني دو تيم در اين راه قابل تقدير است.( اما كاملًا 
با شرايط مسابقه بيگانه هستند و اين يكي از علل اصلي شكست هاي 
بد و بچه گانه كشتي گيران ايراني در مسابقات جهاني است. دوري 
از مسابقات بين المللي و اردوهاي مشترك با تيم هاي برتر دنيا هم 
مزيد بر علت است تا كشتي گيران ايران بر خلاف تمام رقباي خود كه 
در شرايط مسابقه گام به ميدان مي گذارند از جو سخت تمرين گام 
به تشك مسابقه بگذارند و در نهايت هم به سختي به مراحل بالاتر 
راه پيدا كنند. توجه داشته باشيد كه برخلاف تمام رقبا چند كشتي 
اول براي كشتي گيران ايران جنبه رقابت تداركاتي را دارد كه اگر با 
حريفان سطح پايين روبه رو شود اين شانس را دارند كه به مراحل 
بالاتر بروند اما اگر با رقباي سخت و اصلي روبه رو شوند خيلي راحت 

چنانچه ديديم از گردونه مسابقات كنار مي روند. 

نكته مهم ديگر در خصوص رقابت هاي جهاني صربس��تان، عدم 
آشنايي كشتي گيران ايران با قوانين و مقررات داوري مسابقات 
بود. اين مسئله تا جايي پيش رفت كه حتي كشتي گيران مطرح 
ايران هم با اين مش��كل روبه رو بودند و در كشتي هاي حساس با 
خطاهاي ناشيانه يا فرصت به دست آوردن امتياز بالا را از دست 
مي دادند يا اينكه به راحتي به رقبا امتياز تقديم مي كردند. اينكه 
كش��تي گير فرنگي كار ايران هن��وز نمي داند در زم��ان اخطار و 
خاك حريف بايد دستانش در چه حالتي باشد يك فاجعه است. 
فاجعه ايي كه حداقل در دو كشتي فرنگي شاهد آن بوديم و در هر 
دو كشتي نمايندگان كشورمان نتيجه را واگذار كردند در حالي 
كه مي توانستند به راحتي برنده كشتي ها باشند. شايد عنوان شود 
كه به سبب شرايط مسابقه كش��تي گير تمركز نداشته و مرتكب 
چنين خطايي شده است. اين عذر بدتر از گناه است چون دقيقاً 
به مش��كل اول بر مي گردد كه اگر اين كش��تي گير چند مسابقه 
بين المللي را تجربه كرده بود اينگونه در ميدان اول تمركزش را 

از دست نمي داد. 

تمركز بيش از اندازه روي يك كش��تي گير هم مشكل ديگر كشتي 
ايران در مسابقات جهاني صربستان بود. مشكلي كه البته چند سالي 
مي شود گريبانگير كشتي به خصوص رشته آزاد شده است. در كشتي 
آزاد تمام نگاه ها متوجه حسن يزداني است. از مدتها قبل برنده شدن 
او برنده شدن كل تيم محسوب مي شود و شكست او شكست تمام 
كشتي، اين مسئله علاوه بر فشار وحشتناك رواني روي حسن يزداني 
سرخوردگي بقيه كش��تي گيران را هم به دنبال دارد چراكه آنها به 
وضوح مي بينند كه موفقيت شان اصلًا ديده نمي شود. اين واقعيت 
تلخي است كه نه مسئولان فدراسيون آن را مي بينند و نه كادر فني 
تيم ملي متوجه آن است. به نظر مي رس��د كه اين فشار بايد از روي 
حسن يزداني برداشته شود تا او با خيال راحت كشتي بگيرد و بقيه 
هم مطمئن شوند كه ديده مي شوند. اما متأسفانه حتي امروز و بعد 
از پايان مسابقات جهاني صربستان هم اين نگاه تغيير نكرده و همين 
حالا هم همه منتظر كشتي يزداني با تيلور در المپيك هستند و اصلًا 

اهميتي ندارد كه بقيه چكار مي كنند. 

در نهايت اينكه كش��تي فقط تمرين كردن نيست. بايد نترسيد 
و مسابقه داد. بايد ش��رايط مس��ابقه دادن را براي كشتي گيران 
مهيا كرد. بايد آنها را از چهار ديواري خانه كش��تي بيرون آورد و 
به مصاف حريفان فرستاد تا متوجه شوند ايراد كارشان كجاست 
و از كجا بايد به رقبايش��ان بتازند. بايد با سطح اول كشتي دنيا و 
رقباي اصلي رابطه داشت نه اينكه به برگزاري اردوي مشترك با 
كشورهايي پرداخت كه هيچ س��ودي براي كشتي ايران ندارند و 
بيشتر آنها فايده مي برند و خستگي و فرسودگي براي كشتي گير 

ايران مي ماند. 
ديگر اينكه كشتي گير ايران نيازمند برگزاري كلاس هاي آموزشي 
و آشنايي با قوانين روز كشتي دنياست. كشتي گير ايران بايد قوانين 
و مقررات داوري را بداند تا امتياز از دست ندهد و به راحتي اخطار 
نگيرد. اين دو مهم بايد مورد توجه فدراسيون و كادر فني تيم هاي 
كشتي آزاد و فرنگي قرار گيرد تا شاهد رشد و شكوفايي كشتي ايران 
در عرصه بين المللي باشيم. فراموش نكنيم كه رقباي كشتي ايران 
حالا محدود به دو كشور روسيه و امريكا نيس��تند و بقيه كشورها 

شتابان در حال سبقت گرفتن از ما هستند. 

حصارخانهكشتيرابشكنيد!
نگاهي گذرا به آنچه بر كشتي ايران در صربستان گذشت

ورزشي

پرونده
بررسی عملکرد كشتی ايران 

در مسابقات جهانی

نگاه کارشناسان در گفت و گو با »جوان« | دنیا حیدری 

 واقعي��ت اين اس��ت كه 
هيچ كادري دوست ندارد 
تيمش بب��ازد. ام��ا براي 
كس��ب موفقي��ت بايد به 
بررسي دلايل شكست ها 
و ناكام��ي بپردازيم. بايد 
ببينيم چرا از 10 كشتي 
ب��ر روس ه��ا و  ك��ه برا
امريكايي ها داشتيم همه 
را جز يكي )ب��رد عموزاد 
مقابل حري��ف امريكاي��ي( باختيم؟ اي��ن يك ضعف 

بزرگ است. 
بله، ما نايب قهرمان شديم اما دو طلاي سال گذشته به 
يك طلا كاهش يافت. تنها چهار سهميه كسب كرديم و 
در برخي مبارزات كشتي گيران ايران در ثانيه هاي پاياني 
برد را با باخت عوض كردند كه از جمله آنها مي توان به 
گليج و رحمان عموزاد اشاره كرد. گليج را هيچ وقت تا 
اين اندازه در ميدان ناآماده ندي��ده بوديم. اين بهترين 
زمان براين نتيجه گيري او بود اما تيم ايران در بحث فني 
خوب عمل نكرد. كشتي گيران شتاب زده بودند و تمركز 
خوبي نداشتند. تيم عجول بود و بچه ها آنطور كه بايد در 

بحث فني تمركز نداشتند. 
تيم كش��تي آزاد ايران ي��ك تيم مدعي اس��ت. يعني 
نمي توانيم بگوييم در اين وزن ضعيف هس��تيم. يونس 
امامي مدعي طلاست. امامي و رضا اطري جزو كشتي 
گيران مدال دار هس��تند با س��ال ها تجربه. اميرمحمد 
يزداني عالي بود و استحقاق رفتن روي سكو را داشت. 
بي تجربه تيم ما والي زاده بود كه نشان داد ظرفيت خوبي 
دارد و براي قهرمان شدن كشتي هاي خوبي مي گيرد. 
والي زاده نه فقط جس��ارت خوبي دارد كه در فنون هم 
خوش فكر است و آينده خوبي در انتظار اوست. يعني ما 
بضاعت كسب موفقيت را داريم اما وقتي در رسيدن به 
آن ناكام مي مانيم بايد بنشينيم و بررسي كنيم كه چرا 

چنين اتفاقاتي رخ مي دهد. 
بايد دقيق شويم مسابقات را از زواياي مختلف بررسي 
كنيم. ببينيم چرا حسن يزداني كه به حيثيت كشتي آزاد 
ايران تبديل شده به تيلور مي بازد. يزداني كشتي گيري 
است كه ركورد تختي خدا بيامرز را هم شكسته و 9 سال 

است كه دارد مدال مي گيرد. به همين دليل هم هست 
كه همه انتظار دارند او يك دستي همه را ببرد. توقعي كه 
به ضرر او تمام شده و به لحاظ روحي اين كشتي گير را 
تحت تأثير قرار داده است. يزداني خيلي تلاش مي كند و 
سال به سال اين تلاش بيشتر هم مي شود اما او به شدت 
از سوي حريفان آناليز مي شود به هين دليل قطعاً براي 
كس��ب موفقيت بايد حركت اضافه كند. حسن يزداني 
يك كش��تي گير زيركتف كار بود كه كنار آن، زيرهاي 
هم چپ و هم راست سر به بيرون هم مي گرفت. اما در 
اين رقابت ها ديديم كه ه��م زيركتف و هم زير گيري او 

ضعيف شده است. 
اين درحالي بود كه گفته شده بود مربي روس آورده اند 
براي كار كردن روي سر و گردن اما آنچه كه ما ديديم 
اين بود كه حس��ن يزداني در مصاف با تيلور دو بار سر 
و گردن حريف دس��تش آمد اما هيچ كاري نتوانس��ت 
بكند و پوئني از اين فرصت پيش آمده كسب نكرد. اين 
برمي گردد به اردوها و زماني كه گذاشته شده است. ما 
براس��اس آنچه كه گفتند و ديده ايم صحبت مي كنيم. 
يعني حتي اگر برنام��ه تمريني هم در اين راس��تا در 
اردوها برگزار ش��د آن كيفيت لازم را نداشته كه نكته 
مثبتي را شاهد نبوديم. براي نمونه در همين بحث سر و 

گردن اگر براساس گفته ها و ادعاهاي مطرح شده كاري 
در اين زمينه انجام ش��ده بايد نتيجه اي در پي داشته 
باشد. يعني بايد نقاط ضعف برطرف و نقاط قوت تيم و 

نفرات آن تقويت شود. اما آيا اينطور بود؟
البته ديديم كه نخودي س��ر و گردن مي گي��رد اما او از 
جوانی چنين ظرفيتي را داشت كه خب خيلي بهتر شده 
بود اما او بايد زيرهاي استارتي را هم اضافه كند. يونس 
امامي هم همين طور. در واقع كشتي گيران ما بايد براي 
كسب موفقيت سال به س��ال تكنيك هاي جديدي را 
اضافه كنند تا بتوانند به خوبي از عهده حريفاني كه آنها 

را آناليز مي كنند برآيند. كشتي ما ظرفيت خوب و زيادي 
دارد و اينطور نيست كه بگوييم بضاعت ما همين است. 
اما واقعيت اين است كه اگر ايرادها را نپذيرفته و درصدد 
جبران برنياييم، در المپيك به مشكل مي خوريم. چون 
در قهرماني جهان بلگراد به وضوح ديديم كه نسبت به 

دو سال قبل عقبگرد داشتيم. 
فدراسيون كشتي بايد قبل از هرچيزي تك تك مسابقات 
و دلايل ناكامي كشتي گيران و حتي موفقيت هاي آنها را 
بررسي كرده و برنامه اي براي حل و فصل مشكلات فني 
بريزد تا در المپيك با مشكلاتي اين چنيني كه در بلگراد 

يقه تيم را گرفت مواجه نشويم. 

نتيج��ه را ك��ه بررس��ي 
كنيم مي بيني��م نه فقط 
يك طلا، يك نقره و س��ه 
برنز، كه چهار سهميه نيز 
گرفته ايم. يعني نسبت به 
سال قبل كه بدون كسب 
طلا چهارم ش��ده بوديم، 
عملكرد بهتري به نمايش 
گذاش��ته ايم. اما وضعيت 
كلي تي��م را كه بررس��ي 
كنيم مي بينيم اوضاع آنطوره��ا هم كه تصور مي كنيم 
خوب نيست! نه محسن نژاد آن محسن نژاد سال گذشته 
بود، نه عليزاده، نه ساروي و نه حتي برادران گرايي. هيچ 
يك به لحاظ بدني و فيزيكي آمادگي لازم را نداشتند و 
حتي مي توان به صراحت گفت كه تيم را از لحاظ بدني 
پاشيده ديديم! به طوري كه گرايي به نوعي با چاشني 
شانس پايش به سكو رسيد. در حالي كه او قهرمان جهان 
و المپيك اس��ت و يكي از كشتي گيران خوب كشور. به 
همين دليل بايد موضوع بررسي و آسيب شناسي شود 
كه به چه دليل كشتي گيران ايران تا اين اندازه به لحاظ 
بدني و آمادگي ضعيف بودند كه حتي ساروي كه سال 
گذشته در س��ه دقيقه دوم تهاجمي تر بود و تازه از سه 
دقيقه دوم كشتي گرفتن را آغاز مي كرد امسال در سه 

دقيقه دوم كم مي آورد!
يا همين طور عليزاده كه س��ال گذش��ته پنجم شد اما 
امسال روي تشك »نا« داشت! يعني بدن كشتي گيران 
جز امين ميرزازاده كه خب س��نگين وزن وضعيت اش 
فرق مي كند، آمادگي لازم را نداش��ت. در سنگين وزن 
چون كشتي گير نيازي به كاهش وزن ندارد اين مشكل 
ديده نشد و ميرزازاده خوب كار كرد و خوب و تكنيكي 
كشتي گرفت. اين در حالي بود كه رضا كايالپ 12 سال 

است كه در سطح اول دنيا كشتي مي گيرد. 
البته در اين رقابت ها ثابت شد كه برادران گرايي هم به 
دليل بدن تسمه اي و كم چربي كه دارند ديگر مرد اين 
وزن ها نيستند و بايد تغيير وزن داده يا فكري برايشان 
شود چرا كه با اين بدن هاي كش��يده و بدون چربي اگر 
قرار باشد به اين شكل كشتي بگيرند باز هم دچار مشكل 
مي ش��وند. اما خب دانيال س��هرابي هم خوب كشتي 

گرفت و اگر به ارس��لان نمي خورد حتماً پايش به سكو 
مي رسيد. 

در برخي مبارزات هم شاهد آن بوديم كه كشتي گيران 
ما با وجود آنكه از حريف پيش بودند در چند ثانيه پاياني 
كش��تي، نتيجه را به حريف واگ��ذار مي كردند. اتفاقي 
كه در كش��تي ايران مسبوق به س��ابقه است و داستان 
جديدي نيست كه به امروز و ديروز برگردد. مسئله اي 
كه بايد مورد بررسي قرار گيرد اما متأسفانه تا به امروز 
ننشسته ايم بررسي كنيم كه چرا كشتي گير ما با وجود 
آنكه از حريف پيش اس��ت در س��ه يا پنج ثانيه پاياني 

شكست مي خورد و حريف در تنها سه يا پنج ثانيه موفق 
به شكست دو بنده پوش ايراني مي شود آنهم در شرايطي 
كه تا ثانيه هاي پاياني عقب بوده و اين بايد روي روحيه و 
انگيزه او تأثير منفي مي گذاشته! مسئله اي كه تا به امروز 
هرگز براي مقابله يا جلوگيري از آن اقدامي نشده است. 
هرچند ك��ه از كنار ضعف ه��اي فن��ي و تاكتيكي تيم 
نمي توان به سادگي عبور كرد اما يكسري مشكلات هم 
وجود دارد كه به مس��ائل ذهني و روحي رواني كشتي 
گيران برمي گردد. براي نمونه شخصاً هرگز با اردوهاي 
درازمدتي ك��ه در طول س��ال برگزار مي ش��ود موافق 
نبوده ام. كشتي گيران تمام طول سال در اردو هستند. 

كجاي دنيا چنين مسئله اي را شاهد هستيم؟ تك تك 
كشتي گيران با درخشش در تيم هاي باشگاهي خود نظر 
كادرفني تيم ملي را به خ��ود جلب كردند پس بهتر آن 
است كه در كنار هم تيمي هاي و در محل زندگي خود 
تمرين كرده و شب را هم به كانون گرم خانواده برگردند. 
مگر در تيم ملي چه چيز خاصي ب��ه لحا فني به بچه ها 
اضافه مي ش��ود؟ فقط ايرادهاي آنهاس��ت كه برطرف 
مي شود. پس چه دليلي دارد كه در تمام طول سال در 
اردو و به دور از خانواده باشند؟ در و ديوارهاي اردو از طلا 
هم كه باشد، همه شرايط و امكانات هم كه فراهم باشد باز 

هم تغييري در اصل ماجرا نمي كند و اردو با ديسيپلين 
خاص حاكم بر آن، محيطي خشك براي كشتي گيران 
اس��ت كه مي تواند تأثير منفي در روحيه و انگيزه هاي 
آنها داشته باشد. اين اردوها اگر تأثير مثبتي داشت بايد 
نتيجه اش را در همين مسابقات بلگراد مي ديديم اما نه 
فقط كش��تي گيران به لحاظ آمادگي بدني در ش��رايط 
مناس��بي قرار نداشتند، )مس��ئله اي كه به وضوح روي 
تشك و در مصاف با حريفان ديده شد ( و نه نتيجه اي كه 
بايد را كسب كردند و يك بار ديگر دستشان از لمس جام 
قهرماني كوتاه ماند. مسئله اي كه براي عدم تكرار آن در 

المپيك پاريس دلايلش بايد مو به مو بررسي شود. 

كارمان با اين روند در المپيك سخت استكشتي آزاد انتظارات را برآورده نكرد
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